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АЛГОРИТМ РЕШЕНИЯ ЗАДАЧИ ПО ИСПРАВЛЕНИЮ ОПЕЧАТОК В ТЕКСТЕ, 
ПРИМЕНЯЕМЫЙ В ПОИСКОВЫХ СИСТЕМАХ С ПОДДЕРЖКОЙ КАЗАХСКОГО 

ЯЗЫКА

Аннотация. В статье описывается подход решения и применения алгоритма
исправления опечаток или ошибок в словах с поддержкой казахского языка, которые
допустили люди при вводе текста. Алгоритм разрабатывается с помощью расстояния 
Дамерау – Левенштейна и редакционного предписания для поисковой системы. Для 
точности и релевантности поиска, требуется точные ключевые запросы. В спешке люди 
могут забыть переключить раскладку, допустить орфографические или другие виды ошибок
при наборе текста, и нельзя допустить чтобы это повлияло на качество поиска информации.

Ключевые слова: исправление опечатка в тексте, поисковые запросы, ошибки в
запросах, расстояние Дамерау — Левенштейна, редакционное предписание.

Введение
Количество информационных ресурсов, таких как новостные сайты, блоги, площадки

электронной коммерции с онлайн продажами, электронные энциклопедии, непрерывно
растет. Существует мнение, что поисковая машина для сайта не является важным элементом, 
заслуживающим внимания и траты ресурсов. Возможно, это правда в каких-то частных 
ситуациях. Однако в большинстве случаев поисковая машина играет важную роль в 
жизненном цикле сайта. Данная работа посвящена одной из главных частей поисковой
системы — предварительной обработке текстового запроса для улучшения релевантности
поиска. Необходимость предварительной обработки запроса перед выполнением поиска
обусловлена технологической особенностью поискового процесса: в большинстве случаев
поисковые машины используют полнотекстовый поиск, поэтому чем точнее выполнен
запрос, тем точнее будет результат.

Принцип предварительной обработки текста можно реализовать с помощью алгоритма
редакционного предписания. Также можно применить алгоритм расстояния Левенштейна
для определения разности между двумя последовательностями символов. Требуется база
данных существующих слов, чтобы вычислительная система понимала, какие слова
существуют в естественном языке. Естественный язык включает в себя более тысячи
различных языков со своими правилами, синтаксисом и т.д. За основу возьмем три языка: 
казахский, русский, английский. Люди при наборе текста допускают чаще всего ошибки
следующего характера:

 самый распространенный вариант — проявление человеческого фактора — опечатка,
которую возможно допустить где угодно. Например, «сегдня сонлечный день». В
данном предложении ошибки в словах сегодня и солнечный;

 слова из русского языка, набранные латинскими буквами, или наоборот. Забыли
сменить раскладку клавиатуры. Например, «Privet» или «Ghbdtn» вместо «Привет»;

 казахский текст, написанный в русской раскладке. Например, «ынгайлы» вместо 
«ыңғайлы», или «коркем ан» вместо «кҿркем ҽн».
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системы — предварительной обработке текстового запроса для улучшения релевантности
поиска. Необходимость предварительной обработки запроса перед выполнением поиска
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растет. Существует мнение, что поисковая машина для сайта не является важным элементом,
заслуживающим внимания и траты ресурсов. Возможно, это правда в каких-то частных 
ситуациях. Однако в большинстве случаев поисковая машина играет важную роль в 
жизненном цикле сайта. Данная работа посвящена одной из главных частей поисковой
системы — предварительной обработке текстового запроса для улучшения релевантности
поиска. Необходимость предварительной обработки запроса перед выполнением поиска
обусловлена технологической особенностью поискового процесса: в большинстве случаев
поисковые машины используют полнотекстовый поиск, поэтому чем точнее выполнен
запрос, тем точнее будет результат.

Принцип предварительной обработки текста можно реализовать с помощью алгоритма
редакционного предписания. Также можно применить алгоритм расстояния Левенштейна
для определения разности между двумя последовательностями символов. Требуется база
данных существующих слов, чтобы вычислительная система понимала, какие слова
существуют в естественном языке. Естественный язык включает в себя более тысячи
различных языков со своими правилами, синтаксисом и т.д. За основу возьмем три языка: 
казахский, русский, английский. Люди при наборе текста допускают чаще всего ошибки
следующего характера:

 самый распространенный вариант — проявление человеческого фактора — опечатка,
которую возможно допустить где угодно. Например, «сегдня сонлечный день». В
данном предложении ошибки в словах сегодня и солнечный;

 слова из русского языка, набранные латинскими буквами, или наоборот. Забыли
сменить раскладку клавиатуры. Например, «Privet» или «Ghbdtn» вместо «Привет»;

 казахский текст, написанный в русской раскладке. Например, «ынгайлы» вместо 
«ыңғайлы», или «коркем ан» вместо «кҿркем ҽн».
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поисковые машины используют полнотекстовый поиск, поэтому чем точнее выполнен
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редакционного предписания. Также можно применить алгоритм расстояния Левенштейна
для определения разности между двумя последовательностями символов. Требуется база
данных существующих слов, чтобы вычислительная система понимала, какие слова
существуют в естественном языке. Естественный язык включает в себя более тысячи
различных языков со своими правилами, синтаксисом и т.д. За основу возьмем три языка: 
казахский, русский, английский. Люди при наборе текста допускают чаще всего ошибки
следующего характера:

 самый распространенный вариант — проявление человеческого фактора — опечатка,
которую возможно допустить где угодно. Например, «сегдня сонлечный день». В
данном предложении ошибки в словах сегодня и солнечный;

 слова из русского языка, набранные латинскими буквами, или наоборот. Забыли
сменить раскладку клавиатуры. Например, «Privet» или «Ghbdtn» вместо «Привет»;
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MONITORING OF STATIONARY SOURCES OF POLLUTANT EMISSIONS IN 

ALMATY 

Abstract. The article introduces a system concept for analyzing the Almaty's air basin. 
Air pollution monitoring plays a key role in environmental issues. However, in order to 
develop an environmental information system, it is necessary to conduct a careful analysis of 
natural events in order to determine their direct impact on the state of the environment, in this case 
the atmosphere. To assess the degree of pollution, emissions must be measured at specific 
intervals in specific locations across the settlement, depending on the study approach used. To 
numerically implement the data obtained, a model for determining the amount of pollutant 
concentration should be used, which will lead to a numerical expression representing the 
atmospheric conditions in a certain industrial region. The purpose of the project is to 
programmatically implement the above operations, namely to develop software based on a 
specific appropriate mathematical model that allows for the calculation of pollutant 
concentrations and, on that basis, the complex index of atmospheric pollution. To analyze and 
make specific decisions related to reduction of pollution levels, it is necessary to track the 
dynamics of changes in the atmospheric pollution index over long periods of time, which 
necessitates the creation of a database to record measurements as well as the ability to view them 
visually at any time, for example, on a map.  

Keywords: monitoring, contaminated substances, atmosphere, emission, air area, 
industry, gray dioxide, nitrogen oxide, ecology

 
Introduction 

The indicators of particular pollution and discharges of pollutants per unit of gross domestic 
product, which reflect the environmental efficiency of the national economy, have significantly 
deteriorated in the Republic of Kazakhstan over the last decade. As a result, the industrial sector of 
Almaty in 2010-2020 has undergone significant changes. Anti-dumping and import 
substitution policies were implemented, as well as measures to reorganize inefficient and 
idle production facilities, consequently providing support for small enterprises. The number of 
industrial enterprises increased 3.5 times during this period, including small ones - 4.6 times. 
The specificity of the environmental situation in Kazakhstan is that there is a high proportion of 
physically worn out and obsolete production facilities and technologies; only according to official 
data, the deterioration of production capacities of most industrial enterprises exceeds 70%. There 
is a portion of the Almaty region's industrial companies in Almaty, some of which have been 
redesigned for warehousing and passive manufacturing. There are factories for metalworking 
and mechanical engineering, fruit canning, meat canning, dairy, textile, fur, and other factories 
in the city. In addition, there are sewing, shoe, knitwear factories, and a cotton-spinning 
mill, household chemicals, building materials, industrial and household boiler facilities. The 
priority sectors are the construction industry, the electric power industry, the processing 
industry, and mechanical engineering. The main sources of pollution are CHPP-1 and CHPP-2 
near Almaty's northwestern border, an asphalt and bitumen plant, AZTM, AHBK, a fruit canning 
plant in the city's central and western districts near Ryskulov Street and west of Seifullin. In 
addition, there is such a "pollutant" as a machine-tool company and an elevator located in the 
city's northern section. Almaty is home to more than 350 businesses, all of which have an 
impact on the city's air area. Furthermore, a huge number of diverse small enterprises have 
recently developed not only in the industrial zone but also across the 
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city, with a total impact of emissions comparable to that of industrial giants, thereby determining 

the current level of air pollution.  

Requirements for developing the system. Input and output data. 

Environmental requirements: The Atmosphere Monitoring system must run on personal PCs 

that are running Windows 7, Windows 8, or Windows 10. A database management system (DBMS) 

must be deployed on a server that is accessible to all users' PCs via common network protocols.  

Requirements for software development and life cycle: 

-conducting the trial operation of the system;

- elimination of possible problems in the system;

- further modification and improvement of the software product.

System requirements: 

-getting weather data by location;

-storing the input data;

-viewing the stored data for a certain period of time;

- inputting the incoming data;

-calculation of the pollutants’ concentration;

-calculation of the index of atmospheric pollution for one pollutant;

-calculation of a complex index of atmospheric pollution for five main pollutants;

- displaying a graph for calculating the air pollution index;

-printing a graph for calculating the air pollution index.

-visualizing it all on the map.

The input data for this program will be the following: 

- from the very beginning, it is necessary to determine the number of stationary sources of

pollution of the investigated industrial facility, since, depending on the area of the settlement, the 

number of sources of pollution may vary; 

Figure 1 - Input of the number of pollution sources 

-the initial wind speed is obtained from OpenApi services;

Figure 2 - Initial wind speed 
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-data on measurements of the main pollutants, which are obtained by measuring special

devices (gas analyzers, aspirators); 

Figure 3-Input of pollutant measurements 

- The date and history of the weather are obtained using OpenApi services;

- 

Figure 4-History of weather by dates 

- coordinates of the source of pollution:

Figure 5 - Obtaining the coordinates of the pollution source 
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Figure 6 - Finding a location 

The output information includes calculated values for atmospheric pollution indices for a 

specific substance, as well as a complex atmospheric pollution index for five major air pollutants, 

which can be used to draw conclusions about the state of the surface layers of a specific object 

under study and, as a result, take appropriate measures to reduce the pollution levels. 

Figure 6 - Program interface 
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Description of the designed system algorithm 

One of the most crucial stages in the establishment of an information system is the 

development of the proposed system's algorithm. It is the foundation of a detailed plan for resolving 

the issue. The stage of building an algorithm is sometimes considered as a supplementary action 

performed just prior to programming. In reality, because the logic of the future program is specified 

at this point, the successful development of an algorithm saves numerous blunders. 

In our case, the Atmosphere Monitoring information system operates according to the 

following algorithm: 

1) Launching the program;

2) Input of initial data: concentration of substances according to measurements, number of

pollution sources and their coordinates; 

3) After entering all the required data, the program calculates the concentration of substances

Q for each pollutant; 

4) Based on the obtained Q value, the atmospheric pollution index is calculated for each of the

impurities; 

5) Output of the value;

6) Saving the calculated values to the database;

7) Displaying the polygon on the map at the user's request;

8) Derivation of a comprehensive air pollution index for the last 6 months and for the last 12

months. 

This algorithm is also described in a block diagram in Figure 7 for easier understanding: 

Figure 6 - Block diagram 

Software implementation of the project. Devices and software utilized in the project's 

software implementation  

The Atmosphere Monitoring program has partially implemented the algorithm mentioned 

above. This software was created using JavaScript, the Visual Studio Code 2020 environment, and 

the SQL Server 2020 database. The project was built via the npm package manager. The package 

manager that comes with Node.js is called Npm. Node has long been a popular tool among 

JavaScript developers for exchanging tools, installing modules, and managing dependencies. I used 

third-party software such as bootstrap, redux, google-maps, and react-router using npm. Requests 

for HTTPS are made locally. I utilized the React js package to make dealing with JavaScript easier 

and more flexible. React is a JavaScript library for creating user interfaces that is a free source. 

Facebook, Instagram, and a community of individual developers and organizations work together to 

build and maintain React. Single-page and mobile apps may both be built with React. Its main 

advantages are great speed, simplicity, and scalability. React is frequently combined with other 
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libraries for designing user interfaces, such as MobX, Redux, and GraphQL. I used Redux in my 

situation. For JavaScript applications, Redux is a state management library.  

Conclusion 

Air pollution monitoring is a large enterprise with a significant impact on environmental 

issues. However, in order to develop an environmental information system, it is necessary to 

conduct a careful analysis of natural events in order to determine their direct impact on the state of 

the environment, in this case the atmosphere. In our situation, we look at the primary stationary 

pollutants, which include factories, various types of factories, heat and power plants, and other 

industrial facilities that emit dangerous pollutants into the atmosphere on a regular and continuous 

basis. To analyze, identify the characteristics of concentrations for a specific time of year, make 

forecasts, and make certain decisions to reduce the pollution levels, it is necessary to track the 

dynamics of changes in the atmospheric pollution index over long periods of time, which 

necessitates the creation of a database to record measurements and the ability to view them at any 

time. 
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Мейрамбайұлы Н., Дузбаев Н.Т. 

Алматы қаласы бойынша ластаушы заттар шығарындыларының 

стационарлық дереккӛздеріне мониторинг жүргізу 

 Аңдатпа. Мақалада шығарындылар статистикасы жҽне Алматы қаласының қҧрғақ 

бассейнінің жалпы жағдайына талдау берілген. Ауа бассейнінің жағдайы бойынша, 

Қазақстан Республикасы Статистика агенттігінің жҽне Алматы қаласы Статистика 

департаментінің есеп беру мҽліметіне сҥйене отырып, барлық стационарлық дереккҿздерден 

атмосфералық ауаға ластаушы заттар шығарындыларының жалпы жылдық кҿлемі 2020 

жылы 47,016 тонна. ЖЭО зауыттарының негізгі ластаушылары кҥкірт диоксиді, азот оксиді 

жҽне қатты заттар болып табылады. Оның ҥстіне мазут, битуминозды жҽне қоңыр кҿмірді 

жағу кезінде атмосфераға кҥкірт диоксиді кҿп мҿлшерде бҿлінеді, ал битуминозды кҿмірді 

қолданғанда азот оксидінің шығарылуы да кҥрт артады. Сондықтан табиғи газ ең тиімді 

балама болып саналады. Негізгі стационарлық ластаушы заттардың талдауы жҥргізіледі: 

зауыттар, ҽртҥрлі типтегі фабрикалар, жылу электр станциялары жҽне тҧрақты жҽне ҥздіксіз 

атмосфераға зиянды ластаушы заттарды шығаратын ҧқсас ҿндірістік нысандар. Ластану 

деңгейін анықтау ҥшін шығарындылар таңдалған зерттеу ҽдіснамасына байланысты елді 

мекеннің белгілі бір жерлерінде белгілі бір уақыт аралығында ҿлшенеді. 

 Түйінді сӛздер: бақылау, ластанған заттар, атмосфера, шығарындылар, ауа бассейні, 

ҿндіріс, сҧр диоксид, азот оксиді, экология.  

Мейрамбайулы Н., Дузбаев Н.Т. 

Мониторинг стационарных источников выбросов загрязняющих веществ г.Алматы 

Аннотация. В статье предоставлена статистика выбросов и сделан анализ общего 

состояния воздушного бассейна города Алматы. По отчетным данным Агентства РК по 

статистике и департамента статистики г.Алматы, в 2020 году суммарный годовой объем 

эмиссий загрязняющих веществ в атмосферный воздух от всех стационарных источников 
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составил 47016 тонн. Главными загрязняющими веществами от ТЭЦ являются диоксид серы, 

оксид азота и твердые вещества. Причем при сжигании мазута, каменного и бурого угля в 

атмосферу выбрасывается большое количество диоксида серы, а при использовании каменного 

угля резко возрастают еще и выбросы оксида азота. Поэтому лучшей альтернативой является 

природный газ. Проведен анализ основных стационарных загрязнителей: заводы, фабрики 

различного рода, теплоэнергоцентрали и тому подобные промышленные объекты, которые 

совершают выбросы вредных загрязняющих веществ в атмосферу с постоянной и непрерывной 

длительностью. Для определения уровня загрязнения в зависимости от выбранной методики 

исследования производятся замеры выбросов в определенные промежутки времени в 

определенных местах населенного пункта. 

Ключевые слова: мониторинг, загрязняющие вещества, атмосфера, выброс, 

воздушный бассейн, промышленность, диоксид серы, оксид азота, экология. 
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